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* ســرود موفق »سلام فرمانده« یک تک پدیده نیست بلکه نشان دهنده وجود یک 
جریان است. این جریان ، گسترده بودنش ، زنده بودنش و فراگیر شدنش را در مقاطع 
مختلف معجزه وار نشان داده است. یک بار با شهادت شهید حججی و امروز هم با یک 
سرود. خوش به حال تمام کسانی که با این جریان همراه هستند و به پیش می روند.
قاسمی
* صیادهای ما هرگز نمرده اند و شــهیدان زنده اند و ناظر اعمال ما. شــهیدان چون 
شیشــه شکسته اند که تیزتر شــده اند و قطعا دستشان از قبل از شهادت بازتر شده 
اســت. همان گونه که کارایی شهید سلیمانی بسیار بیشتر از سردار سلیمانی است. 
دست شهدا باز است و از این عزیزان می خواهیم که برای محو رژیم ددمنش و جعلی 
صهیونیســتی و آل سعود و شیطان بزرگ دعا کنند و ان شاءالله پرچم انقلاب توسط 
امام خامنه ای عزیز به دست صاحب اصلی انقلاب حضرت حجت بن الحسن)عج( برسد.
6960---0936 و 4326---0903
* ما منتظریم ســپاه قهرمان ســیلی ســختی بر گوش رژیم جعلی و کودک کش 
صهیونیستی بنوازد تا دل امت حزب الله خنک شود و این رژیم در حال فروپاشی نیز 

مراقب رفتارش باشد و جرأت نگاه چپ به ایران مقتدر نداشته باشد.
صلاحی
* برخی روزنامه های زنجیره ای همصدا با رژیم صهیونیستی در باره شهادت شهید عزیز 
مدافع حرم صیاد خدایی این گونه تیتر زدند: یکی از مبارزان ایرانی نبرد سوریه ترور 
شد! گویا متولیان این زنجیره ای ها تمام خوراک فکری و ادبیات نگارشی شان از آن 
طرف آب می آید و خودشان فقط نقش کارگر را ایفا می کنند. یعنی طی قریب به یک 
دهه تا به حال نشنیده اند که مردم به این مجاهدان راه خدا می گویند مدافع حرم؟
سید اسدالله  هاشمی

* منظور آقای رئیسی از تصمیم سخت ، تصمیم مبارزه با فساد و مفسدین اقتصادی و 
قطع کردن دستان سودجویان و غارتگران منابع ملی است. نام این اقدام را نباید تصمیم 
سخت گذاشت بلکه باید گفت تصمیم درست. در ضمن باید شفاف  سازی هم بشود.
عروجی
* منتظر برداشته شدن گام های بزرگ دولت آقای رئیسی برای اصلاح مالیات، نظام 
بانکداری، گمرک و... هستیم. خلاصه گلوگاه های فساد را باید بست تا کشور پیشرفت 

بکند و مردم به رفاه برسند.
فضلی
* مرحوم نادر طالب زاده کارگردان متعهد علی رغم این که قبل از انقلاب در آمریکا 
زندگی می کرد و در آنجا وقتی مشغول به تحصیل بود شیفته امام و انقلاب اسلامی 
شــد و به رغم این که بعد از انقلاب هم با آمدن به ایران ، برخی افراد با بی تدبیری 
اموال پدری اش را به خاطر مسئولیت سابق در ارتش شاه مصادره کردند ذره ای خم 
بــه ابــرو نیاورد و تا آخرین روز حیات خود مدافع نظام و انقلاب اســلامی بود. این 
کارگردان متعهد و دلسوز را بگذارید کنار به اصطلاح هنرمندانی که به رغم برخورداری 
از امکانات نظام ، کاری جز ارائه چهره ســیاه از نظام و راضی کردن دشمنان انقلاب 
بلد نیســتند تا چند دلار پول کثیف از دشمنان ملت در جشنواره ها تصاحب کنند. 

جالب این که امروز برای مردم دایه مهربان تر از مادر هم شده اند!
عسگری
* بازداشت دو جاسوس خارجی فرانسوی که در پوشش توریست ولی با هدف آموزش 
اغتشاش به تهران سفر کرده بودند نشان داد غربی ها براساس مدل سال های 88 و 
98 به دنبال پیاده  سازی سناریوی تضعیف دولت به واسطه ایجاد بحران داخلی در 
ایران هستند تا دولت در مواجهه با بحران ها موفق به گرفتن تصمیم درست نشود و 

در مذاکرات مجبور بشود امتیاز بدهد.
خسروانی
* کشــوری که ارتش خود را مامور تهیه شیر خشک کرده رئیس جمهور آن یعنی 
بایدن به درد همان کار گاوچرانی می خورد که سالیان سال کار اسلافش بوده است.
0921---2274
* رفت و آمدهای مقامات دولت ســیزدهم به کشــورهای همســایه در این مدت 
نشــان دهنده اقتدار و جایگاه ویژه ایران در میان کشــورهای منطقه است. راهبرد 
اولویت بخشــی به روابط با همسایگان و ســفرهای منطقه ای ایران می تواند علاوه بر 
تاثیرگذاری مثبت در عرصه اقتصاد در کاهش تنش منطقه ای و برقراری امنیت در 

منطقه نیز موثر باشد.
کامرانی
* مشاهده می شود با گسترش روابط ایران با کشورهای حوزه خلیج فارس سران بعضی 
از کشــورهای عربی به طور مستقیم با رئیس جمهور کشورمان وارد گفت وگوهایی 
درباره مسائل منطقه شــده اند. این موضوع می تواند برای ثبات منطقه مهم و موثر 
باشــد. برای برقراری امنیت در منطقه بدون دخالت خارجی ها این راه یعنی توسعه 

مناسبات کشورمان با همسایه ها باید ادامه و توسعه پیدا کند.
حاجی پور
* اصلاح طلبان خودخواه هرگاه در انتخابات پیروز شدند اظهار می دارند این انتخابات 
رقابتی بود ، ولی هرگاه مردم به آنها اقبال نکنند همنوا با دشمنان به تخریب نهادهای 
برآمــده از نظام برمی آیند و یا به مردم توهین می کنند که فریب پوپولیســتی ها را 

خورده اند!
سید عبدالله محمدی
* دولت قبل قیمت ارز را 9 برابر کرد و ارزش پول ملی را به ســقوط کشــاند. حالا 
عده ای که خود نقش بی بدیلی در آشــفتگی  بــازار ارز، حراج 60 تن طلا و حیف و 
میل 18 میلیارد دلار و... داشــتند امروز دل ســوز مردم شــده اند! این نحو رفتار از 

نشانه های نفاق است.
خدایی
* حضرت امام خمینی)ره( فرمود خدا خرمشهر را آزاد کرد. همان خدا با فرستادن 
شــن در طبس توطئه شیطان بزرگ را با ســاقط کردن هواپیمایشان نقش بر آب 
کرد. همان خدا توطئه ها و فتنه های قطب زاده، کودتای نوژه، فتنه آمل، آذربایجان، 
کردستان،تروریسم دهه شصت ، فتنه نفاق 88 و 98 را هم خنثی کرد و همان خداوند 
هم پشــتیبان دولت مردمی و خدمتگزار دکتر رئیســی است. درود خداوند بر روح 

پرفتوح شهدا و ایثارگران فتح خرمشهر.
اخلاقی پور
* رمــز موفقیت اجرای طرح اصلاح پرداخت یارانه ها کنترل تورم اســت. هر اقدام 
اقتصــادی باید با هدف کنترل تــورم صورت بگیرد. حال که دولت ســیزدهم ارز 
ترجیحی چهار قلم را حذف کرده باید همراه با این جراحی اقتصادی بتواند تورم به 

وجود آمده را نیز مهار بکند. 
سبحانی

»پاسخ شرکت راه آهن شهری تهران و حومه«
در پاسخ به مطلب مندرج در روزنامه، یک شنبه مورخ 1۴01/۲/18 صفحه ۲ با مضمون: 
مترو در روز جهانی قدس. ضمن ســپاس فراوان از این مسافر و شهروند گرامی، به 
اطلاع می رساند: جهت برگزاری هر چه با شکوه تر روز جهانی قدس و عید سعید فطر 
جلسات هماهنگی بین واحدهای مختلف سازمان برگزار و پیش بینی ها و تمهیدات 
لازم اتخاذ گردید. در روز جهانی قدس با توجه به اعلام قبلی مبنی بر آغاز مراســم 
از ســاعت 10:۳0 شرکت بهره برداری مترو از ساعت 9 تا 1۴ در کلیه ایستگاه های 
مترو اقدام به پذیرش مســافر به صورت رایگان نمــود و از طریق مرکز فرمان آمار 
مســافر به صورت لحظه به لحظه از طریق مشاهده تصاویر و ارتباط با اتاق کنترل 
ایستگاه ها پایش شد. با خلوت شدن ایستگاه ها در ساعت 1۴:00 به کلیه ایستگاه ها 
به جز ایستگاه های میدان انقلاب اسلامی، تئاتر شهر و میدان ولیعصر که در مرکزیت 
مسیر راهپیمایی و دانشگاه تهران قرار داشتند اعلام شد تا پذیرش رایگان مسافر را 
تا زمان خلوتی ایستگاه های مورد اشاره تا ساعت 1۵:00 ادامه دهند، ضمن این که 
به مسئولان کلیه ایستگاه ها اطلاع رسانی شد تا در این روز از پذیرش مسافرانی که 
بلیت ندارند و یا به هر علتی قادر به تامین بلیت نمی باشــند ممانعت بعمل نیاورده 

و پذیرای ایشان باشد.

مقام صهیونیست: خروج آمریکا از برجام
اشتباه بود و اوضاع را بدتر کرد

یک مقام نظامی اســرائیل گفت: خروج آمریکا از برجام اشــتباه بود و وضعیت 
بدتری را ایجاد کرد.

 به گزارش آکسیوس، سرتیپ بازنشسته »درور شالوم« - که اکنون رئیس  دفتر 
سیاسی-نظامی وزارت دفاع اسرائیل است و پیشتر بخش تحقیقات و تحلیل اطلاعات 
نظامی ارتش اسرائیل را هدایت می کرد- هفته گذشته در نشستی خصوصی با مقامات 
وزارت دفاع و خارجه آمریکا در واشنگتن، خروج آمریکا از برجام را اشتباه دانست و 

گفت این کار، اوضاع را بدتر کرده است.
شالوم در این نشست خصوصی با همتایان آمریکایی گفته است: خروج از توافق 
هســته ای با ایران یک اشتباه بود چرا که ایران را به سلاح هسته ای نزدیک تر کرد و 

وضعیت بدتری را ایجاد کرد.«
اظهارات شــالوم در تضاد با موضع رســانه ای و نمایشی دولت اسرائیل است که 
همواره طی ســال های گذشته از مخالفان برجام بوده است؛ اما در عین حال موضع 
شالوم همراستا با موضع بسیاری از مقامات ارشد امنیتی و نظامی اسرائیل است که 
اخیرا گفته اند خروج از برجام یک اشتباه بوده و احیای دوباره برجام را به نفع امنیت 

اسرائیل دانسته اند.
سرلشــکر »تامیر هیمن« مدیر ســابق اطلاعات نظامی اســرائیل این هفته در 
مصاحبه ای با روزنامه راستگرای »اسرائیل هیوم« گفت: پیوستن مجدد ایالات متحده 

به این برجام، منافع اسرائیل را تامین خواهد کرد.
او گفت: »وضعیتی که پس از پایان توافق هسته ای اتفاق می افتاد، به اندازه وضعیت 
کنونی بد نخواهد بود، زیرا ایران مواد غنی شده زیادی ذخیره کرده است و توانایی هایش 
فراتر از آنچه توافق برجام اجازه داده بود پیشرفت کرده است. بنابراین، نتیجه گیری 
من این است که در واقعیت این جا و اکنون، دستیابی به یک توافق کار درستی است.

هیمــن افزود: احیای برجام، میزان اورانیوم غنی شــده ایران را کاهش می دهد. 
آن را عقب می اندازد و برای مدت بســیار طولانی زمان می خرد زیرا غنی  سازی زمان 

زیادی می برد.«
یادآور می شود قبلا هم یک ژنرال سابق صهیونیست در روزنامه واشنگتن پست 
نوشته بود: خروج آمریکا از توافق برجام، وضعیت امنیتی را برای اسرائیل خطرناکتر 

کرده است.
»یاییر گولان« عضو پارلمان اسرائیل »کنست« است، در این یادداشت می نویسد: 
وقتی در سال ۲01۵ توافق هسته ای ایران امضا شد، من در آن موقع، سرلشکر ارتش و 
معاون ستاد کل نیروهای دفاعی اسرائیل بودم. به جرأت می توانم بگویم که همه امُرای 
ارتش اســرائیل از این توافق راضی بودند. توافق هسته ای مزیت های فراوانی داشت. 
توافقی بود که ایران را ترغیب می کرد 98 درصد از انبار اورانیوم غنی شده اش را تحویل 
بدهد و رآکتور آب سنگینش را با سیمان پر کند. به طور جدی انبار سانتریفیوژهای 
فعالش را کم کند. جلوی راه فرعی ساخت سلاح هسته ای از طریق تولید پلوتونیوم 

را هم می گرفت.
به طــور کلی؛ توافق هســته ای توافقی بود که برنامه هســته ای ایران را به طرز 
چشــمگیری به عقب می راند. این عقب رانده شدن قابل راستی آزمایی هم بود. همه 
اینها همان چیزی بود که ما می خواستیم. و اما امروز هم من هنوز هم معتقدم این به 
نفع امنیت فوری اسرائیل است که آمریکا به توافق هسته ای برگردد و آن را مبنایی 

برای دنبال کردن مذاکرات قرار بدهد.
اما »ترامپ«  آمد و از توافق هسته ای خارج شد و فشار حداکثری را بر ایران اعمال 
کرد و این کشــور را تهدید به حمله نظامی کرد و بزرگ ترین فرمانده نظامی و مغز 
متفکــر عملیات های نظامی برون مرزی رژیم را ترور کرد. ترامپ معتقد بود که رژیم 
جمهوری اسلامی اگر به انزوا کشانده شود، آن موقع مجبور می شود بیاید پشت میز 
مذاکره و ناگزیر خواهد بود امتیاز بدهد. اما دیدیم که بعد از فشارحداکثری، هیچ کدام 
از اهداف این سیاست محقَق نشد. ایران دوباره رفت به سراغ پیشرفت توانمندی های 
هسته ای  اش. ظرفیت های هسته ای اش را بالا برد و انبار اورانیوم ذخیره شده اش را غنی تر 

کرد و تاسیسات هسته ای تعطیل شده اش را دوباره به کار  انداخت.
در ســطح منطقه هم؛  شدت و گستره تهاجماتش را بیشتر کرد و اهداف آمریکا 
و اسرائیل در منطقه را هدف حملات قرار داد. همه اینها در حالی بود که توافق امضا 
شــده در دوران »اوباما« هرچند برای یک دوره زمانی مشخص، اما بالاخره پیشرفت 
برنامه هســته ای ایران را مهار کرده بود. دســتگاه امنیتی اسرائیل هم کم و بیش بر 
اهمیت توافق هســته ای پــی برده بود، منتها این »نتانیاهــو« بود که چنین نظری 
نداشت. شاید از منظری بتوان سختگیری نتانیاهو نسبت به توافق هسته ای ایران را، 
سیاست های داخلی و مهم تر از همه انتخابات اسرائیل دانست. نتانیاهو برای آنکه نظر 
مساعد رای دهندگان را بدست بیاورد، دوست دارد خودش را یک تندروی آشتی ناپذیر 

حافظ امنیت جلوه بدهد.
تــا اینکه در واشــنگتن،ترامپ روی کار آمد و نتانیاهو متحد نزدیک او شــد و 
تشویقش کرد از توافق خارج بشود،همان توافقی که آمریکا بسترساز و پیش برنده آن 
بود. ترامپ از توافق خارج شد و نتانیاهو این رویداد را جشن گرفت.به جرأت می توان 

اعتراف کرد که این عمل ترامپ، به هیچ وجه اسرائیل را امن تر نکرد. ترامپ از توافق 
خارج شد و آبشاری از عواقب شوم پشت سرش یکی پس از دیگری پدید آمد امروز، 
امنیت اسرائیل بیشتر از هر زمان دیگر در خطر است. افراد بسیاری در دستگاه امنیتی 
اســرائیل هستند که در خفا آرزو می کنند بازگشت به برجام هرچه زودتر رخ بدهد. 
امروز یک پشتیبانی قوی در دستگاه امنیتی اسرائیل برای زنده شدن برجام وجود دارد.

اصلاح طلبان برای عبور از مشکلات 
برنامه دارند؟ واقعاً؟!

دبیرکل ســازمان منحله مجاهدین )انقــلاب( گفته »اصلاح طلبان برای عبور از 
مشکلات برنامه دارند«.

محمد سلامتی در گفت وگو با روزنامه آرمان درباره جایگاه امروز اصلاح طلبان اظهار 
داشت: ۲ شکست اصلاح طلبان در انتخابات مجلـس شـورای اسلامی در سـال 1۳98 
و انتخابات ریاست جمهوری در سال 1۴00 نشـان داد که این جناح اکنون دیگر از 
وجهه ای که در گذشــته داشته، برخوردار نیست و به همان نسبت نیز تأثیرگذاری 
گذشته را در شـــرایط حاضر ندارد. اما جریان اصلاحات جریان ریشه داری است که 

قوی ترین رقیب جریان مقابل است.
وی درباره برنامه جبهه اصلاحات برای وضعیت موجود و چالش های کنونی جامعه 
گفت: اگرچه اصلاح طلبان در قدرت نیستند تا برنامه ای برای اجرا ارائه دهند، اما قاعدتا 
باید برنامه ای حداقل به منظور معیار سنجش برنامه های رقیب داشته باشند. این کاری 
است که »جبهه اصلاحات« باید انجام دهد. به نظر من از مهم ترین محورهای برنامه که 
در شرایط حاضر باید به آنها اشاره کرد عبارت اند از: 1- حمایت جدی و همه جانبه از 
تولید اعم از کالا و خدمات به خصوص در بخش های کشاورزی و صنعت. ۲- تنظیم 
روابط بین المللی، بر اساس تسهیل هرچه بیشتر مراودات اقتصادی در جهت کمک 
به تولید ملی و جذب سرمایه گذاری. ۳- تحرک سیاسی برای نقش آفرینی مثبت در 
جهت کاهش تنش ها در منطقه و حتی خارج از منطقه با توجه به ظرفیت و پتانسیل 
بالای سیاســی. این امر که در جهت ثبات سیاســی و تقویت مراودات دوجانبه و یا 

چندجانبه است، به سود روابط اقتصادی و تجاری ایران نیز خواهد بود.
وی در نقــد وضعیت فعلی، این را هم گفته که؛ اگر بخواهیم به وضع موجود به 
طور خلاصه اشاره داشته باشیم، به نظر من می توان اذعان داشت که نمادهای وضع 
موجود عبارتند از: گرانی و تورم و نداشتن برنامه منسجم که همه این موارد ناشی از 
کم تجربگی برخی از مدیران است. این نارسایی قابل پیش بینی بود. من به سهم خود 
دوســت داشتم آقای رئیســی با به کارگیری افراد مجرب تر جناح خود در کارش که 
مربوط به مردم است موفق شود. ادعای داشتن برنامه از سوی اصلاح طلبان در حالی 
است که دولت ائتلافی مدعیان اصلاحات و اعتدال، بدترین کارنامه اقتصادی را برجا 
گذاشته اســت. خود آقای سلامتی چند سال قبل که هنگام علنی شدن بی کفایتی 
دولت متبوع اصلاحات )روحانی( گفته بود: »دولت می توانست مشکلات اقتصادی را 
با استفاده از ظرفیت های داخلی بسیار کم کند. اما هدایت کنندگان اقتصادی در دولت 
نــه اعتقــادی به این امر دارند و نه توان آن را. وقتی به دلیل تحریم ها و از آن مهمتر 
به دلیل ناهماهنگی های داخلی و بوروکراسی ، واحدهای تولیدی تعطیل یا نیمه فعال 
می شوند ، کمک و حمایت دولت یک ضرورت غیرقابل اجتناب بوده و می تواند آنها را 
نجات دهد. اما مســئولان دولت ، با افتخار بر اعتقاد به اقتصاد آزاد ، رها کردن بازار را 
توجیه می کنند. آن وقت کاری که آنها باید برای احیای واحدهای تولیدی انجام دهند ، 
قوه قضائیه انجام می دهد و باز هم یاد نمی گیرند)! ( من در ابتدای دولت پیشنهاد و 
انتظارم این بود که از همان ابتدا ، ستادی شبیه ستادی که اکنون برای مقابله با کرونا 
عمل می کند ، برای احیای واحدهای تولیدی تشکیل دهد. متاسفانه این کار نشد. این 
ناشی از اتکا و خوشبینی مفرط نسبت به دستاوردهای سریع برجام و بی توجهی به 

ضرورت تمرکز بر ظرفیتهای داخلی و اثربخشی آن ، در زمان بحران بود«. 
همچنین خوب اســت این اظهار نظرهای اصلاح طلبان را درباره عملکرد دولت 
اصلاحات مرور کنیم: رسول منتجب نیا عضو مجمع روحانیون ، تیرماه 1۳80: »مجموعه 
کابینــه آقای خاتمی با طرح ســاماندهی اقتصادی هماهنگ نبــود. این مدیران به 
سیاســت تعدیل اقتصادی معتقد بودند. دستگاههای زیرمجموعه ، موجب نابسامانی 

اقتصادی شدند.«
محمد عطریانفر عضو مرکزیت کارگزاران ، 1۳ بهمن 1۳79: »قابل قبول نیست 
که بعد از سه سال و نیم ، تازه شاهد بروز اختلاف میان دو نظریه اقتصادی یک کابینه 
مشترک باشیم. تیم اقتصادی خاتمی آلیاژی و شکننده است و آزمون و خطای زیادی 

داشته. به خاطر این ناهمگونی ، نمی توان کاری کرد.«
محمد سلامتی ، ۳0 بهمن 1۳79: »تیم اقتصادی دولت خاتمی ، تیم متجانسی 
نبود که بتواند مسائل را به طور هماهنگ پیگیری کند. کسانی که در دولت سازندگی ، 
تفکر سیاســت تعدیل اقتصادی را تعقیب می کردند ، با بن بســت مواجه شدند و در 
دولت خاتمی هم قطعا موفق عمل کردند و برای اقتصاد کشور مشکل ایجاد کردند«. 
عیسی کلانتری وزیر کشاورزی وقت ، شهریور 1۳80: »مشکل اصلی در سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی است. تا اینها سر کار هستند وضع بهتر از این نمی شود. تفکر 
دولت این نبوده که با رونق کشاورزی به کشور کمک کند. تا آمدیم از کشاورز حمایت 
کنیم ، انبوه محصولات به داخل سرازیر شد«. عبدالعلی زاده وزیر مسکن ، ۲۵ تیر 1۳80: 
»مدیران دولتی ، هیچ ریســکی را قبول نمی کنند و اگر کار را خراب کنند ، مجازات 
نمی شوند. مدیران بخش خصوصی ، با ندانم کاری مدیران دولتی ، با ورشکستگی رو به 
رو می شوند. این سخنان ، اعتراف من است«. وی با مرور کارنامه مدعیان اصلاح طلبی 
در دولــت روحانی و خاتمی می گفت که این طیف، بیشــتر برنامه نابودی اقتصاد را 

داشته اند تا برنامه آباد کردن آن!

بسیاری از موفقیت هایی که جمهوری اسلامی در طول چهار دهه اخیر بدانها 
دســت یافته با منطق ریاضی و محاسبات روی کاغذ امکان پذیر نبوده است؛فتح 
خرمشهر یکی از همان توفیقاتی است که در ظاهر اصلا امکان پذیر نبود. سردار 
شهید محمدابراهیم همّت که از فرماندهان میدانی این اتفاق محال بوده با اشاره 
به وضعیت مســتحکمی که رژیم صدام پس از اشغال خرمشهر ایجاد کرده بود 
می گوید:»... وقتی عراق خرمشهر را اشغال کرد، مستشاران روسی و آمریکایی 
به پیشــنهاد صدام، طرح بیست ســاله   دفاع از خونین شهر را طرح  ریزی و اجرا 
کردند و در این طرح، میادین وســیع مین، احداث کانال  ها و خندق  هایی در دور 
شهر و تمام پیش  بینی  های بازدارنده برای ادامه   اشغال خرمشهر انجام شده بود؛ 
به طوری که ســه رده خاکریــز )دژ اول، دژ دوم و خاکریز مارد از کارون تا جاده   
آســفالت اهواز - خرمشهر( و از جاده   آسفالت تا شلمچه هم یک خاکریز ممتد 
شرقی - غربی احداث کرد.« در داخل ایران هم تا زمانی که بنی صدر و باندش بر 
سر کار بودند انفعال نظامی کاملا مشهود بود و هیچ برنامه ای برای بازپس گیری 
خرمشهر وجود نداشت. صدام هم با علم به این نکات ، نام خرمشهر را به مُحمّره 
تغییــر داده و ادعا کرده بود: »اگر ایــران محمره را بگیرد، کلید بصره را به آنها 
تقدیم خواهم کرد.«.همچنین کارشناســان نظامی غربی هم معتقد بودند، ایران 
با تجهیزاتی که در آن مقطع در اختیار داشــت نمی توانست دوباره خرمشهر را 
 پس بگیرد. اما این اتفاق محال با تلاش شــبانه روزی جوانان مخلصی همچون 
ابراهیم همت، احمد متوسلیان،حسن باقری ، احمد کاظمی، صیاد شیرازی و دهها 
هزار بســیجی جان برکف و عاشق حضرت روح الله و با توکل برخدا ممکن شد و 

خرمشهر پس از 567 روز اشغال به اراده الهی دوباره آزاد شد. 
البته در طول چهل وچهار سال گذشته فقط فتح خرمشهر نبود که وقوعش 
به ظاهر ناممکن بود بلکه اتفاقات ناممکن دیگری نیز رخ داد که هر یک از آنها اگر 
از فتح خرمشهر بیشتر نباشد قطعا کمتر نیست؛ مانایی ، پویایی و طراوت انقلاب 
اسلامی علی رغم تحریم های بی ســابقه چهار دهه اخیر یکی از همان توفیقات 
به ظاهر محال اســت، دســتیابی ایران به فناوری های روز دنیا همچون انرژی 
هسته ای، نانو، موشک های نقطه زن و پهپادهای پیشرفته که سبب وحشت دنیای 
غرب شده و اقتدار و آقایی جمهوری اسلامی در سراسر جهان، بخش دیگری از 
همان ناممکن هایی است که با توکل برخدا و تلاش جهادی و عزم راسخ تک تک 
مردمان این سرزمین محقق شــده است.در مورد موفقیت ایران در فناوری نانو 
فقط کافی است بدانیم براساس آخرین گزارش سازمان ملل، ایران پس از آمریکا 
و چین سومین کشــوری بود که در سال گذشته برنامه راهبردی خود در حوزه 
نانوتکنولوژی را منتشر کرد و محصولات نانوی خود را به 41 کشور جهان آن هم 

با وجود کرونا صادر کرد.
غرض از این مقدمه نسبتا طولانی این که با توجه به تحولات ماه های اخیر جهان 
و خصوصا بحران اوکراین که کمبود مواد غذایی در دنیا را تشدید کرده و قیمت 
محصولات کشاورزی همچون گندم به شدت بالارفته است و بسیاری از کشورهای 
دارنده این محصولات از صادرات آنها خودداری می کنند خودکفایی کشاورزی و 
ایجاد امنیت غذایی صددرصدی برای کشور بیش از پیش ضروری است و چه بسا 
با همان روحیه و عزم راسخ فتح خرمشهر بتوان به خودکفایی کشاورزی هم دست 
یافت. متاسفانه طی سال های گذشته هر زمان بحث خودکفایی کشاورزی مطرح 
شده شماری از افراد منفعل که سال ها هم بر کرسی ریاست وزارت کشاورزی تکیه 
کرده و هیچ هنری هم به جز واردات نداشته اند به این سیاست حمله کرده و حتی 

آن را مزخرف دانسته اند، به نمونه هایی از این اظهارات توجه  نمایید:
- امروز صحبت از خودکفایی نادرست است. کشور کشاورزی نیستیم. یعنی برای 
توسعه اقتصادی نباید روی کشاورزی برنامه ریزی کنیم)سخنرانی در بنیاد امور 

ایرانیان اردیبهشت 94(.
- این کــه صحبت از خودکفایی غلات و پروتئین حیوانی می شــود، حرف های 
غیرمنطقی و غیرعلمی است. خودکفایی در کالاهای اساسی امکان پذیر نیست. 
هر کسی هم بگوید من ایکس کالا را خودکفا می کنم، دروغ می گوید)خبرگزاری 

خبرآنلاین- بهمن 93(.
- باید به دنبال راه حلی جایگزین برای تامین نیازهای غذایی کشور بود. در حال 
حاضر گزینه پیش رو، تجارت آزاد محصولات کشــاورزی است)روزنامه دنیای 

اقتصاد- تیر93(.
- اگر کشور ما روی کشــاورزی متمرکز شود فقیر می شویم و منابع را از دست 
می دهیم چون ایران کشور کشاورزی نیست. راه توسعه کشور، راهی غیر از توسعه 

کشاورزی است)نشست هم اندیشی بررسی بحران آب – مرداد93(.
- برای نوشتن برنامه ششم دوباره موضوع خودکفایی را به میان کشیدند که من 
برگشتم به آقای نوبخت گفتم تو را به دین و ایمانت بگو این »مزخرفات« را کنار 

بریزند)سخنرانی در بنیاد امور ایرانیان اردیبهشت 94(.
عجیب اینکه ادعاهای این افراد با حمایت رسانه های معاند که چشم دیدن 
ملت ایران را هم ندارند همراه شده است مثلا رسانه سعودی انگلیسی اینترنشنال 
با انتشار گزارشی در مهرماه 98 با حمله به خودکفایی کشاورزی در ایران نگران 
کمبود آب در ایران شد و نوشت: عیسی کلانتری، رئیس  فعلی سازمان حفاظت 
محیط زیســت در 28 شهریور در مراسمی گفت: »آن زمان که مسئولیت وزارت 
کشاورزی را داشتم بر این سیاست)خودکفایی کشاورزی( تاکید می شد اما این 
یک اشتباه تاریخی بود و تداوم همین روند در دهه های بعد می توانست به کلی 

منابع آب را در کشور نابود کند.«
 این در حالی است که برخلاف ادعای فوق تلاش برای افزایش تولید محصولات 
کشاورزی نه تنها سبب نابودی منابع آبی نمی شود بلکه چه بسا در برخی موارد 
موجب احیای منابع آبی از دست رفته هم می شود نمونه اش طرح احیای اراضی 
550 هزار هکتاری خوزستان و ایلام که با تدبیر رهبر معظم انقلاب طی سال های 
اخیر در حال انجام است. در این طرح که- نگارنده این سطور نیز از نزدیک روند 
اجرای آن را مشاهده کرده است- از منابع آبی استفاده شده که تا پیش از اجرا 
به دلیل شوری آب برخی رودخانه  ها همچون اروند و نبود کانال  های مناسب انتقال 
آب این منابع رها بودند و استفاده بهینه ای از آنها نمی شد اما با اجرای طرح فوق 
نه تنها این منابع احیا شد بلکه به مشکلات حاشیه ای کشاورزان هم پایان داده 
شــد. به گفته نیروهای جهادی فعال در این طرح با شیوه علمی انتقال آب اولا؛ 
صرفه جویی در مصرف آب کشاورزی به شدت افزایش یافته است ثانیا؛ دیگر مشکل 
پایین دستی و بالادستی وجود ندارد و همه می توانند به طور یکسان از آب زراعی 
بهره ببرند. این در حالی است که قبلا در روستاهای منطقه نزاع برسر آب وجود 
داشت و کشــاورزانی که در انتهای جریان آب قرار داشتند، همواره آب کمتری 
نصیب شان می شد ثالثا؛ قبلا با غرقاب کردن درختان هدر رفتن آب زیاد بود، اما 
با اجرای علمی طرح انتقال آب نه تنها این مشکل حل شد بلکه تولید محصولات 
کشــاورزی با کمترین آب افزایش چندبرابــری یافت. لذا این تجربه عینی خط 
بطلانی بر ادعاهای حامیان سیاست »نکاشت« به بهانه حراست از منابع آبی است. 
 علاوه بر این با برنامه ریزی مناســب می توان از منابــع آبی فراوانی که در 
شمال کشور به سمت بارش های بسیار زیاد ایجاد می شود استفاده بهینه کرد. به 
عنوان مثال در منطقه ای مانند انزلی گاهی اوقات تا 1500 میلی متر بارندگی اتفاق 
می افتد این در حالی است که در برخی مناطق کویری میزان بارندگی بین 70 تا 
100 میلی متر اســت. بنابراین باید برای بخش کشاورزی متناسب با این وضعیت 

باید برنامه ریزی کرد.
به باور کارشناسان دلسوز حتی ما می توانیم با تکیه به فناوری های نوین علمی 
در بخش کشاورزی و نیز واگذاری تصدی گری های دولتی به بخش خصوصی علمی ، 
در تولید محصولات کشاورزی که به آب فراوان نیاز دارند همچون نهاده های دامی 
و دانه های روغنی به خودکفایی برســیم. اتفاقا در شرایط فعلی که دولت در یک 
اقدام شایســته ارز ترجیحی واردات نهاده های دامی و دانه های روغنی را حذف 
کرده انگیزه تولیدکنندگان داخلی برای تولید این محصولات افزایش یافته است 
چرا که تا پیش از این و با وجود ارز 4200 تومانی کمتر کسی جرأت سرمایه گذاری 
در تولید نهاده ها را با لحاظ ارز ارزان پیدا می کرد اما در حال حاضر رانت واردات 

این کالاها برداشته شده و تولید داخلی به صرفه خواهد بود. 
نکته بعدی اینکه اگر قرار بود با سیاست نکاشت غربگراها، کشور اداره شود 
این روزها که دنیا با کمبود مواد غذایی ناشی از جنگ اوکراین مواجه است باید 
برای دریافت یک مشت گندم از خارج کاسه گدایی دستمان می گرفتیم هرچند 
لجبازی و اصرار غربگراها بر همان سیاست غلط الان کشور را با نیاز به واردات در 
برخی محصولات اساسی رو به رو کرده و اتفاقا بخش مهمی از گرانی اقلام غذایی 
ناشی از همان سیاست بود؛ وابســتگی 90 درصدی کشور به نهاده های دامی و 
دانه های روغنی و نیاز به واردات 50 درصدی گندم علی رغم خودکفایی در برخی 

سال ها نمونه هایی از همین دستپخت حضرات غربگراست.
 با همه این تفاصیل، خوشــبختانه با روی کار آمدن دولت انقلابی سیزدهم 
امکان خودکفایی در محصولات کشاورزی وجود دارد چرا که روحیه وابستگی به 
خارج خصوصا در زمینه سفره مردم در این دولت جایی ندارد و می توان به تعبیر 
انقلاب با عملکرد جهادی، از خود گذشــتگی، عزم راسخ، ابتکار عمل و بالاتر از 

همه اخلاص و توکل بر خداوند این مهم را محقق کرد.
خودکفایی کشــاورزی علی رغم اینکه شــاید از نگاه عده ای جزو محالات 
است اما شدنی اســت. امام عزیز که این روزها به سی وسومین سالگرد ارتحال 
ملکوتی اش نزدیک می شــویم و با رهنمودهای پیامبرگونه  اش هر امر محالی از 
جمله فتح خرمشهر شدنی شــد درباره خودکفایی کشاورزی نیز در مصاحبه با 
»کرککروفت«، استاد دانشگاه »روتکرز« آمریکا فرمودند: »اگر کشاورزی صحیح 
در ایران به وجود آید ما در آینده یکی از صادرکنندگان مواد غذایی خواهیم بود. 
ما قبل از اصلاحات ارضی ســاخته آمریکا که ایران را دربست در اختیار آمریکا 
قــرار داد، یکی از صادرکنندگان مواد غذایی بودیم. ایران یکی از کشــورهای 
نادری است که اگر اصول صحیح کشــاورزی در آن پیاده شود، یکی دو استان 
 آن اکثر مواد غذایی ایران را تأمین خواهد کرد و مابقی را می توانیم صادر کنیم.«
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خودكفایی كشاورزی
فتح خرمشهری دیگر

یادداشت روز

كمال احمدی
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اولیانوف: بایدن می خواهد 
برخی تحریم های ترامپ علیه ایران را حفظ كند

نماینده روســیه در مذاکرات 
وین با اشــاره به توقف 2.5 ماهه 
مذاکرات وین، گفت اگر واشنگتن 
پایبند  اتمی  اشاعه  عدم  به  واقعا 
اســت، باید رویکرد سازنده تر و 

حرفه ای داشته باشد.
همزمان با ادعاهای آمریکا مبنی بر 
آماده شدن برای دو سناریوی موفقیت 
و شکســت مذاکرات رفع تحریم های 
ایران در وین، یک دیپلمات ارشد روس 
خواستار موضع سازنده تر واشنگتن در 

این مذاکرات شد.
نماینده  اولیانــوف«  »میخائیــل 
فدراســیون روسیه در ســازمان های 
بین المللی مســتقر در ویــن، دیروز 
)جمعه( گفت آمریــکا باید رویکردی 
ســازنده تر و حرفه ای تــر در مذاکرات 

هسته ای وین داشته باشد.
اولیانوف در صفحه شخصی توئیتر 
خود نوشــت: »مذاکــرات وین درباره 
برجام ۲.۵ ماه اســت که متوقف باقی 
مانده است. بنظر می رسد آمریکا سعی 
دارد برخــی تحریم های اعمال شــده 

توسط ترامپ بر ایران را حفظ کند.«
وی همچنین افزود: »اگر واشنگتن 
واقعا به عدم اشاعه اتمی پایبند است، 
باید رویکرد سازنده تر و حرفه ای داشته 

باشد.«
تناقض گویی رابرت مالی؛ 

فشار حداکثری شکست خورده 
اما ادامه می دهیم!

»رابــرت مالی« نماینــده ایالات 
متحده آمریکا در امور ایران در نشستی 
در کمیته امور خارجی مجلس ســنا 
دربــاره مذاکرات وین شــرکت کرد و 
با اذعان به شکســت سیاســت فشار 
حداکثــری کــه از دوران ترامپ علیه 
ایران اعمال شده بود گفت که بهترین 
مسیر، بازگشت به برجام است و افزود: 
»تنها راهکار واقعی که در این جا داریم، 

دیپلماسی است.«
رابرت مالی در عین حال گفت که: 
»فشار حداکثری دولت قبلی به جای 
متقاعد کردن ایرانی ها به دادن امتیاز 
آنها را به ســمت تحریکات حداکثری 
سوق داد. ایران و گروه های مسلح تحت 
حمایت آنها حملاتشان به شریکانمان 
در خلیج ]فارس[ و نیروهای خودمان 

را افزایش دادند.«
وی همچنین یادآور شد که دولت 
کنونی آمریــکا یعنی دولت جو بایدن 
حتی یکی از تحریم های وضع  شده علیه 

ایران را هم رفع نکرده است. 

از ســوی دیگر »کریس مورفی« 
نماینــده دموکرات مجلس ســنا هم 
در اظهاراتی گفــت: »ما گزینه اعمال 
فشــار اقتصادی بر ایران و تشدید آنها 
را امتحــان کرده ایــم و دیده ایــم که 
رفتار ایران بدتر شده است.« راند پال، 
نماینده جمهوری خواه مجلس سنا هم 
اعلام کرد که تحریم ها ایران را پای میز 

مذاکره نمی آورند.
پکن: آمریکا باید

 به نگرانی های ایران 
درباره مسائل هسته ای 

پاسخ مثبت دهد
به گزارش فارس، »وانگ ونبین« 
سخنگوی وزارت امور خارجه چین در 
کنفرانسی خبری تصریح کرد که پکن 
از ایالات متحده درخواست می کند به 
نگرانی های »معقــول« ایران در مورد 
مسائل هسته ای پاسخ مثبت دهد و در 
حالی که مذاکرات هسته ای وارد مرحله 
نهایی خود می شود، به نتیجه گیری آرام 

مذاکرات کمک کند.
شــبکه ســی جی تی ان گــزارش 
کرد، اظهارات ســخنگوی وزارت امور 
خارجــه چین در حالی مطرح شــده 
اســت که »راب مالی« نماینده ایالات 
متحده در امور ایران روز چهارشنبه در 
گفت وگو با شبکه سی ان ان درخصوص 
رونــد مذاکرات وین برای لغو یکجانبه 
تحریم های ایران گفت که چشــم انداز 
بازگشــت به توافق هسته ای ایران در 

»بهترین شرایط ضعیف است«.
بــه اظهارات  وانــگ در واکنش 
مالــی گفت که چین از ایالات متحده 
درخواست می کند تا برای راه حل های 
سیاســی برای موضوع هسته ای ایران 
تلاش کند، زیرا آمریکا محرک بحران 

هسته ای در ایران بود.
سخنگوی وزارت امور خارچه چین 
ســپس تصریح کرد که کشــورش به 
مشارکت در مذاکرات برای بازگرداندن 
توافق هسته ای ایران موسوم به برنامه 
جامع اقدام مشترک )برجام( به مسیر 
اصلــی خــود و حفاظت از سیســتم 
بین المللی عدم اشاعه هسته ای که به 
حفظ صلح و ثبات در خاورمیانه کمک 

می کند، ادامه خواهد داد.
اظهارات ونبیــن در حالی مطرح 
شده اســت که »راب مالی« نماینده 
ایالات متحده در امور ایران در جلسه 
اســتماع کمیته روابط خارجی ســنا 
ضمن تکرار ادعاهای اثبات نشده گفت 
»به دلیل مطالبات زیاده خواهانه ایران« 

شانس شکست مذاکرات وین بیشتر از 
اتمام موفقیت آمیز آن است.

او همچنین در پاسخ به یک سؤال 
درباره رفع تحریم ســپاه گفت: »برای 
ایرانی ها روشن کرده ایم که اگر خواستار 
امتیاز غیرهســته ای مانند رفع تحریم 
ســپاه هستند لازم اســت یک امتیاز 

متقابل بدهند.«
امیدواری

رئیس  مجمع جهانی اقتصاد
به حصول توافق در وین

حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه 
ایران پنج شــنبه گذشــته در حاشیه 
نشست مجمع جهانی اقتصاد در داووس 
با »بورگه برنده«، رئیس مجمع جهانی 
اقتصاد و وزیر خارجه سابق نروژ دیدار 

و گفت وگو کرد. 
امیرعبداللهیان در این دیدار ضمن 
اشــاره به اهمیت دیپلماسی اقتصادی 
در سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
ایــران، بــه تبیین برخــی حوزه های 

اولویت دار آن پرداخت. 
وی با یادآوری ظرفیت های ممتاز 
ایران در حوزه های حمل ونقل و ترانزیت 
منطقه ای و بین المللــی و نیز صنایع 
نفت و گاز کشور، گسترش همکاری و 
تجارت با کشورهای پیرامونی را اولویت 
سیاست همسایگی جمهوری اسلامی 

ایران برشمرد. 
 وزیــر امور خارجــه همچنین به 
اقتضائات باز ســازی اقتصــاد جهانی 
پــس از کرونا اشــاره کــرد و ابتکار 
رئیس جمهور اسلامی ایران در نشست 
سران کشــورهای صادرکننده گاز در 
قطر تحت عنوان »گاز برای باز ســازی 
اقتصــاد جهانی در دوره پس از کرونا« 
را در این راستا خواند و آمادگی ایران 
برای کار مشــترک بــا مجمع جهانی 
اقتصاد با هدف شناساندن ظرفیت های 

این ابتکار را اعلام کرد. 
رئیس  مجمع جهانی اقتصاد نیز با 
استقبال از دیپلماسی اقتصادی ایران 
به ویژه گسترش تعاملات با همسایگان، 
اظهار علاقه مقامات کشورهای حاشیه 
خلیج فارس در نشســت داوس ۲0۲۲ 
برای گســترش همــکاری اقتصادی 
بــا ایران را نیز یادآور شــد و آمادگی 
مجمــع جهانی اقتصاد برای بررســی 
 پیشــنهادات وزیر امــور خارجه را نیز 

اعلام کرد.
ابراز  برنــده همچنیــن  بورگــه 
امیــدواری کــرد مذاکرات ایــران و 
قدرت هــای جهانی با هــدف احیای 

برجام به نتیجه مورد نظر برسد و زمینه 
بهره گیــری از توانمندی های ایران در 
احیای اقتصاد منطقه و جهان بیش از 

پیش فراهم شود.
فرانسه: برجام 

برای مدت نامحدود 
روی میز باقی نخواهد ماند

در حالی که ایالات متحده در روند 
مذاکــرات وین برای لغــو تحریم های 
یکجانبه علیه جمهوری اسلامی ایران 
اخلال ایجاد کرده است، وزارت خارجه 
فرانســه در بیانیه ای اعــلام کرد که 
»اشتباه جدی و خطرناکی« است که 
فکر کنیم که توافق هســته ای ایران، 
»برای مدت نامحــدود روی میز باقی 

می ماند.«
بنا بر گزارش روزنامه »لوفیگارو«، 
وزارت خارجــه فرانســه در بیانیه ای 
از طرف هــای برجام درخواســت کرد 
تــا اقداماتــی را برای نهایــی کردن 
توافق هســته ای ایــران صورت دهند 
و گفت: »فرانســه همچون شــرکای 
خود نمی پذیرد کــه ایران به ظرفیت 
تسلیحات هســته ای دست یابد. ما از 
طرف ها می خواهیم کــه یک رویکرد 
مسئولانه اتخاذ کنند و هرچه سریع تر 
تصمیمات لازم برای نهایی کردن این 

توافق را اتخاذ کنند.«
فرانسه که همچون دیگر شرکای 
اروپایــی عضو برجام خــود به همراه 
ایالات متحده ســعی می کند توپ را 
به زمیــن ایران بینــدازد، اعلام کرد: 
»اشــتباه جدی و خطرناکی است که 
فکر کنیم می توانیــم این توافق را به 
طور نامحدود روی میز باقی نگه داریم 
و این در حالی است که پیشرفت های 
برنامه هسته ای ایران با سرعت پایداری 
در حال تداوم است و خطر محرومیت 
 از مزایــای عدم اشــاعه را بــه همراه 

دارد.«
از طرف دیگر، »راب مالی« نماینده 
ایالات متحده در امور ایران در جلسه 
اســتماع کمیته روابط خارجی ســنا 
ضمن تکرار ادعاهای اثبات نشده گفت 
»به دلیل مطالبات زیاده خواهانه ایران« 
شانس شکست مذاکرات وین بیشتر از 

اتمام موفقیت آمیز آن است.
او همچنین در پاسخ به یک سؤال 
درباره رفع تحریم ســپاه گفت: »برای 
ایرانی ها روشن کرده ایم که اگر خواستار 
امتیاز غیرهســته ای مانند رفع تحریم 
ســپاه هستند لازم اســت یک امتیاز 

متقابل بدهند.«

گفت و شنود

خودم میدونم!
گفت: مدعیان اصلاحات از حضور حماسی نوجوانان در استادیوم 
صد هزار نفره تهران و اجرای سرود »سلام فرمانده « بد جوری عصبانی 
شــده و می گویند چرا در حالی که مردم آبــادان از فاجعه متروپل 

دارند، در استادیوم آزادی جشن برپا کرده اند؟! عزا
 گفتم: سراســر سرود ســلام فرمانده، دعا برای ظهور
امــام زمان - ارواحنا له الفداء- و اعلام آمادگی برای یاری و 

نصرت ایشان است. کجای آن جشن است؟! 
 گفــت: مدعیان اصلاحــات از اولین روزی که این ســرود فاخر
و پرُ جاذبه به اجرا درآمد همصدا با رسانه های آمریکایی و اسرائیلی 

علیه آن موضع گرفته بودند. 
گفتم: پس حالا چی شده که آن را به فاجعه متروپل و سوگ 

خواهران و برادران آبادانی ربط می دهند؟!
گفت:  مجوز ساخت ساختمان متروپل بدون رعایت اصول ایمنی 
در دولت تحت حمایت همین قماش مدعی اصلاحات داده شده بود 

و حالا دارند نعل وارونه می زنند تا از اتهام خارج شوند! 
گفتم: یارو رفته بود فالشــو بگیره. فالگیر گفت؛ فردا در 
محله شما یکی کشته می شــود! یارو گفت؛ اینو که خودم 

میدونم! میخوام ببینم دستگیر میشم یا نه؟!

نکته

1-  دیروز جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به دزدی دریایی 
یونان دو کشتی نفتکش این کشور را در آب های خلیج  فارس 
توقیف کرد. توقیف دو نفتکش یونانی پس از آن صورت گرفته 
که یونان روز 26 فروردین ماه سال جاری یک نفتکش روسی 
حامل نفت ایران را که مطابق قوانین تعریف شده دریانوردی 
با پرچم کشورمان حرکت می کرد، در آب های ساحلی خود 
توقیف کرده بود و آخرین گزارش های رســیده حاکی از آن 
بود کــه یونان محموله نفتی این کشــتی را برای انتقال به 
 آمریکا به یک نفتکش آمریکایی تحویل داده است. این اقدام

دولت یونان هیچ خاســتگاه و مبنای قانونی ندارد و صرفاً با 
درخواست آمریکا و در چارچوب تحریم های یکجانبه آمریکا 

و تحریم اتحادیه اروپا علیه روسیه صورت گرفته است!
سازمان بنادر و دریانوردی کشورمان با صدور بیانیه ای، 
این اقدام دولت یونان را » مصداق بارز دزدی دریایی « دانسته 
و وزارت خارجه نیز کاردار ســفارت یونان را احضار کرده و 
ضمن یادآوری تعهدات بین المللی این کشــور تاکید کرده 
بود که » تصرف در محموله کشتی با پرچم جمهوری اسلامی 
 ایران مصداق راهزنی بین المللی اســت که مســئولیت آن 
با دولت یونان و تصرف کنندگان غیرقانونی می باشــد« و در 
ادامه با احضار کاردار سوئیس اعتراض ایران به دولت آمریکا 
را که توقیف کشتی با دستور آن کشور صورت گرفته است، 

به وی ابلاغ شده بود! 
2- خوشــبختانه مسئولان محترم کشــورمان به این 
نتیجه رســیده اند که این گونه احضارها و اعتراض های صرفاً 
دیپلماتیک نمی تواند نتیجه ای در پی داشــته باشد و ادامه 
 این روال نیز نتیجه ای غیر از »هیچ « به دنبال نخواهد داشت!

از این روی به توقیف دو نفتکش یونانی روی آورده اند. اقدامی 
 که اولاً با استناد به اصل پذیرفته شده »حق مقابله به مثل«

- retaliation- حق قانونی و مسلم کشورمان است و ثانیا؛ً 
بر اساس دو کنوانسیون بین المللی 1958 ژنو و 1982 جامائیکا 
که موضوع آن »نظام حقوقی آبراه های بین المللی و حق عبور 
کشتی هاست« ایران حق دارد و می تواند در صورتی که منافع 
ملــی خود را در مخاطره ببیند، تنگه  هرمز را به روی تمامی 
کشتی های نفتکش و حتی کشتی های حامل کالای تجاری و 
تسلیحاتی کشورهایی که حقوق ملی و قانونی کشورمان را 

نقض کرده و مورد تعرض قرار داده اند، ببندد.
3- گفتنی اســت که بند یک از ماده 16 کنوانسیون ژنو، 
تصریح می کند که » تشخیص بی ضرر بودن عبور کشتی ها از 
 یک تنگه بین المللی- در این جا هرمز- برعهده کشوری است

- در این جا، ایران اسلامی- که تنگه در آب های ساحلی آن 
قرار دارد. از این روی توقیف دو نفتکش یونانی اقدامی قانونی 

و منطبق با قوانین تعریف شده در حقوق بین المللی است.
 4-  اکنون انتظار آن اســت که جمهوری اسلامی ایران

تنگه هرمز را به روی نفتکش ها و شــناورهای حامل کالای 
تجاری کره جنوبی نیز مســدود کند و مادام که این کشور 
بدهی 7 میلیارد دلاری خود به ایران را پرداخت نکرده است 
به شناورهای آن اجازه عبور از تنگه را ندهد و در همان حال 
معادل 7 میلیارد دلاری که کره جنوبی به ایران بدهکار است، 
محموله های نفتی و تجاری آن کشور را توقیف و مصادره کند. 
پیش از این در یادداشــتی بر ضرورت این اقدام اشاره کرده 
بودیم. چرا که کره جنوبی نیز برای خودداری از پرداخت بدهی 
7 میلیارد دلاری خود به ایران هیچ توضیح و توجیه قانونی 
 ندارد و صرفاً با استناد به گزاره موسوم به »تحریم های ثانویه
- secondary sanctions« آمریکا علیه ایران از باز پرداخت 
مطالبات ما خود داری می کند! و حال آنکه »تحریم های ثانویه « 
یک قانون من درآوردی! آمریکا است و در حقوق بین الملل 
هیچ جایگاه و موضوعیتی ندارد. چرا باید کشــورهایی که 
تحریم های آمریکا علیه ایران را عملیاتی و اجرا می کنند، از 
 عواقب این اقدام غیرقانونی و پلشــت خود در امان باشند؟!
 اگر مقابله به مثل با کره جنوبی و توقیف شــناورهای آن در

تنگه هرمز، حق قانونی کشورمان است - که هست- چرا نباید 
از این حق قانونی خود برای حفظ و حراســت از منافع ملی 

کشورمان استفاده کنیم؟! ... 

... حالا نوبت
كره جنوبی است!

حسین شریعتمداری

شهرکرد- خبرنگار کیهان:
اســتاندار چهارمحــال و بختیاري گفت: 
وامدارهیچ گروه و جریاني نیستیم، تلاش خود 
را براي خدمــت به مردم به کار گرفته ایم، باید 
وعده ها عملیاتي شود، مسئولان وعده اي ندهند 

که توان اجراي آن را ندارند.
غلامعلي حیدري در شــوراي اداري شهرستان 
بروجن با اشاره به اینکه سالروز آزادسازي خرمشهر 
نقطه عطفي در تاریخ انقلاب اســلامي است، اظهار 
داشــت: در عملیات بیت المقدس این شهر سربلند و 

بدون دادن امتیاز به دشمن آزاد شد. 
وی تصریح کرد: خدمــت به مردم نجیب، حل 
مشــکلات مردم، نجات اقتصا د، اســتقلال کشــور 
و... از جملــه مصادیــق فتح خرمشــهر در کشــور 
 محسوب مي شود و مســئولان در این مسئله سرباز 

میدان هستند.
حیدري با تاکید بر اینکه وحدت و انســجام بین 
مردم و مسئولان رمز موفقیت در انجام امورات است، 
عنوان کرد: نجات اقتصاد کشور در دستور کار دولت 
سیزدهم قرار گرفته است و قطعا دولت براي اجراي 
هرچه بهتر طرح مردمي سازي و عادلانه کردن یارانه ها 

نیازمند حمایت و همکاري مردم است.
وی ادامــه داد: رئیس جمهــور به دنبال کســب 
محبوبیت نبود، به همین دلیــل براي نجات اقتصاد 
کشــور، آبروي خــود را به میدان آورد، مســئولان 
مشکلات را به یکدیگر پاس ندهند و به وظایف خود 

عمل کنند.
اســتاندار با بیان اینکه مشکلات شهرک الهیه 
در بروجن همانند مشــکلات مردم در محله منظریه 
شــهرکرد است، عنوان کرد: براي حل مشکلات این 

محله در شهرکرد، مانور خدمت در حال انجام است، 
مي توان این اقدام جهادي را به شهرک الهیه تعمیم 
بدهیم، امکانات و ماشــین آلات تمام دســتگاه هاي 
اجرایي براي حل مشکلات منظریه به کار گرفته شده 
است، حل مشکلات شهرک الهیه فورا در دستور کار 

مسئولان شهرستاني قرار بگیرد.
وی با بیان اینکه 7۵ درصد بودجه اختصاص یافته 
به چهارمحال و بختیاري در 1۴00 جذب شده است، 
یادآور شــد: تمرکز اصلي جذب بودجه 1۴01 است، 
در تلاشیم تا موضوعاتي را در استان پیگیري کنیم تا 

مردم از نتایج آن بهره مند شوند.
حیدری اعلام کرد: پس از  انجام ســفر ریاست 
جمهوري به چهارمحال و بختیاري و تخصیص اعتبار 
به پروژه هاي نیمه تمام، شاهد تحول در استان خواهیم 

بود، براي جذب بودجه باید ظرفیت سازي شود.

استاندار چهارمحال و بختیاری در شورای اداری بروجن:

نجات اقتصاد كشور در دستور كار دولت سیزدهم قرار گرفته است


